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občasník obce Adršpach č. 49 – zárí  2022

2019
• MŠ - realizace Zahrada Skřítka Skaláčka ve výši 2.133.293 Kč 
 s DPH, opravy sociálního zařízení - 1. podlaží a 2. podlaží ve 
 výši 1.240.447 Kč s DPH z toho dotace 452.000 Kč. Realizace 
 parkovacích ploch u MŠ.
• ZŠ - dovybavení školní jídelny ve výši  3.988.795 Kč s DPH.
• Dodatečné vybagrování dvou tůní u rybníka v Horním Adr-
 špachu, aby byly splněné dotační podmínky.
• Závorový systém a automatické závory na parkovišti v Dolním 
 Adršpachu ve výši 2.209.404 Kč s DPH. 
• Dokončení Změny č. 4 ÚP obce.  
• Dokončení MK HA křižovatka Urnový hřbitov ve výši 
 11.851.685 Kč s DPH.

2020
• Realizace sanace kanalizačního potrubí z důvodu propadu 
 kanalizace od OÚ k firmě Continental a okolo jídelny bylo 
 realizováno za 3.612.038 Kč s DPH. 
• V půdních prostorách ZŠ byla vybudována nová učebna 
 včetně příslušenství za 4.538.095 Kč s DPH z toho dotace 
 1.275.000 Kč.
• Nový přístřešek pro obsluhu parkoviště za 573.427 Kč s DPH.

2021 
• Oprava MK v Horním Adršpachu, od Hátlů směr zahrádky, 
 od OÚ směr zrcadlo, od OÚ směr Continental celkem za 
 1.474.818 Kč s DPH.
• Chodník III. etapa od Tošováka směr Pastouška za  13.001.418 
 Kč s DPH. Z toho dotace od SFDI za 9.755.320 Kč.  
• Obnova zámeckého parku ve výši 3.575.211 Kč s DPH včetně 
 dotace, která činila 1.728.670 Kč. 
• Zámek – oprava východní fasády I. etapa ve výši 3.858.019 Kč 
 s DPH včetně dotace 220.000 Kč. 
• Oplocení zámecké zahrady ve výši 59.950 Kč s DPH.
• Zahájení Změny č. 5 Územního plánu obce.
• Odvětrání prodejních stánků v Dolním Adršpachu ve výši 
 75.145 Kč s DPH.

INVESTIČNÍ A STAVEBNÍ PRÁCE V OBCI ZA VOLEBNÍ OBDOBÍ 2019 – 2022

Vážení občané,
čtyři roky uběhly jako voda a tak jsme se rozhodli vám napsat, co jsme 
za tyto čtyři roky stihli. Nebyly to lehké čtyři roky. A jak jsme je zvládli, 
si můžete přečíst dále….

• Vybudování nových záhonů v parku I. etapa v Horním Adr-
 špachu ve výši 22.413 Kč s DPH.
• Na závěr roku 2021 byla uzavřena Nájemní smlouva s LČR 
 na provoz skalního okruhu na dobu pěti let. 

2022
• Zámek – oprava východní fasády zámku II. etapa. 
• Výsadba nových záhonů v parku II. etapa ve výši 24.597 Kč 
 s DPH.
• Vybudování dětského hřiště na Odpočinkovém místě za 
 parkovištěm v Dolním Adršpachu za 916.369 Kč s DPH 
 včetně dotace 672.546 Kč.
• MK v Horním Adršpachu - realizace opravy místních komu-
 nikací: kolem jídelny, od obecního úřadu  směr k č.p. 138, k 
 hornímu internátu  čp. 142. MK  v Dolním Adršpachu - mezi 
 Peňákem a Kalírnou. Celkem za opravu komunikací 
 6.175.931 Kč s DPH.  
• Nutno podotknout, že ceny na opravu místních komunikací 
 proti roku 2021 razantně  vzrostly. Některé komodity, třeba 
 asfalt, kámen atd. byly cenově navýšeny až o 40 %.   
• Oprava čerpadel a výměna čerpadel, doinstalování lávky 
 v ČOV Dolním Adršpachu ve výši 493.735 Kč bez DPH.                                                                     
• Nákup nové hasičské cisterny - celková cena 7.498.370 Kč 
 + přerozdělený zisk TS 1.889.847, 49 Kč + obec 2.108.522,51 
 Kč.  Dotace od MVČR činí 2.500.000 Kč a dotace od KHK činí 
 1.000.000 Kč. Stávající hasičská cisterna je v zápůjčce od kraje, 
 která bude po převzetí nové hasičské cisterny vrácena kraji. 
• Závěrečná práce v obci - rekonstrukce chodníku v parku 
 v Horním Adršpachu a přeložení dlažby před obecním úřadem.

Za celé volební období jsme realizovali investiční a stavební 
práce v hodnotě téměř 62 miliónů Kč. Dotace obec získala 
téměř 16 milionů Kč.

Přejeme občanům do dalších let hodně zdraví .

                                 



USNESENÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE ADRŠPACH     Č. 38/2022  ZE ZASEDÁNÍ ZE DNE 27. 7. 2022

Zastupitelstvo obce schvaluje: 
Usnesení č. 1/38/2022

Zastupitelstvo schvaluje Rozpočtové opatření č.11/2022, viz příloha 
usnesení.

Usnesení č. 2/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje uzavření a podpis smlouvy o smlouvě budoucí 
o zřízení věcného břemene – služebnosti mezi obcí a firmou CITRON 
GROUP ELEKTRO s.r.o., Radvanice na akci „Horní Adršpach – knn pro 
p. č. 50, IV-12-2024797“.

Usnesení č. 3/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje uzavření a podpis „Smlouvy o poskytnutí dota-
ce z dotačního fondu Královéhradeckého kraje č. 22RRD01-0003“ na 
poskytnutí investiční dotace ve výši 1 000 000 Kč na pořízení cisternové 
automobilové stříkačky mezi obcí Adršpach a Královéhradeckým kraje.

Usnesení č. 4/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje uzavření a podpis Dodatku č.1 ke Smlouvě o dílo 
číslo 0005/2022 (Intenzifikace ČOV Dolní Adršpach) – jedná se posunutí 
termínu realizace díla do 15. 10. 2022.

Usnesení č. 5/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje zhotovitele akce „Oprava komunikací“ (MK za 
obecním úřadem k čp. 138 v Horním Adršpachu + MK za „Kalírnou“ 
v Dolním Adršpachu) dle doporučení komise k zadání opravy komuni-
kací byla vybrána firma STRABAG a.s., oblast Hradec Králové za cenu 
1 963 027 Kč bez DPH a pověřuje starostku uzavřením smlouvy o dílo.

Usnesení č. 6/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje připojení a konfigurace k internetové síti obou 
parkovišť v Dolním Adršpachu za cenu 185 345,31 Kč včetně DPH fir-
mou CROSS Zlín, a.s..

Usnesení č. 7/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje oslovení právnické firmy Frank Bold, Brno k vy-
pracování stanoviska za obec Adršpach k Aktualizace č. 5 Zásad územní-
ho rozvoje Královéhradeckého kraje a vyhodnocení vlivů této aktualizace 
na udržitelný rozvoj území.

Usnesení č. 8/38/2022
Zastupitelstvo mění rozhodnutí Bytové komise zápis č. 3/2022 ze dne 11. 
7. 2022 a rozhodlo o předání bytu po JV v čp. 114 v Horním Adršpachu 
obci Adršpach do 15. 8. 2022.

Usnesení č. 9/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje nabídku na odkoupení obrazu s motivem zámku 
od LCH za cenu 2 000 Kč.

Usnesení č. 10/38/2022
Zastupitelstvo schvaluje nabídku na odkoupení „skleníku“ (skříně) na zá-
mek v Dolním Adršpachu za 10 000 Kč

Zastupitelstvo obce zamítá:
Usnesení č. 12/38/2022

Zastupitelstvo zamítá žádost MŠ, Praha o odkoupení části pozemku p.č. 
522/13 v k.ú. Dolní Adršpach

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
Zastupitelstvo bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 10/2022, viz pří-
loha usnesení.
Zastupitelstvo bere na vědomí zápis Bytové komise č. 4/2022 ze dne 20. 
7. 2022.
Zastupitelstvo bere na vědomí Zápis Bytové komise č. 5/2022 ze dne 
27. 7. 2022.
Zastupitelstvo bere na vědomí informaci o havarijním stavu kanalizačního 
řadu v úseku od čp. 107 po obecní úřad v Horním Adršpachu a od čp. 
144 po čp. 139 v Horním Adršpachu. Obec Adršpach bude pracovat na 
přípravě podkladů k výběrovému řízení na zhotovitele.

starostka Obce Adršpach Dana Cahová
  místostarostka Obce Adršpach Hana Balínová

Informace z radnice



KOMUNÁLNÍ VOLBY 2022 - KANDIDÁTKY
Volby do zastupitelstva obce Adršpach se budou konat ve dnech 23. a 24. září 2022

Adršpach - naše obec
1. Bohuslav Urban
 66 let, důchodce, Horní Adršpach

2. Tomáš Koníř
 46 let, technik BOZP, Horní Adršpach

3. Miloš Zahrádko
 44 let, OSVČ, Horní Adršpach

4. Jan Šprinc
 45 let, údržbář TS, Horní Adršpach

5. Zdeněk Janoušek
 34 let, převozník TS, Horní Adršpach

6. Tomáš Kohlschütter
 31 let, směnový vedoucí, Horní Adršpach

7. Zdeněk Novotný
 66 let, důchodce, Horní Adršpach

8. David Koníř
 19 let, student, Horní Adršpach

9. Lenka Šádková
 31 let, rodičovská dovolená, Horní Adršpach

Adršpach - Zodpovědný plán
1. Monika Krecbachová
 44 let, OSVČ - zemědělství, Dolní Adršpach

2. Pavlína Nešporová
 57 let, Hampshire Brno s. r. o. - Facility manažer, Brno

3. Halyna Jánská
 44 let, OSVČ, Dolní Adršpach

4. Lukáš Krecbach
 47 let, OSVČ - zemědělství, Dolní Adršpach

5. Michal Kozár
 31 let, OSVČ, Dolní Adršpach

6. Linda Krecbachová
 28 let, Technické služby Adršpach, s. r. o., 
 pracovnice infocentra, Dolní Adršpach

7. Monika Mikulecká
 42 let, OÚ Adršpach, pracovnice infocentra, 
 Dolní Adršpach

8. Tomáš Meier
 52 let, OSVČ, Dolní Adršpach

9. Josef Tuček
 73 let, důchodce, Dolní Adršpach

Náš Adršpach
1. Zdeněk Zatloukal
 59 let, vedoucí TS Adršpach, Horní Adršpach

2. Petr Fichtner
 64 let, důchodce, Dolní Adršpach

3. Ing. Petr Krupička, MBA
 54 let, ředitel projekční kanceláře, Horní Adršpach

4. Jaroslav Šrámek
 59 let, mistr nástrojárny, Horní Adršpach

5. Ing. Pavel Chalupník
 54 let, provozní, Horní Adršpach

6. Petra Hrašová
 46 let, kuchařka, Horní Adršpach

7. Yveta Kohlschütterová
 52 let, THP, Horní Adršpach

8. Lenka Zatloukalová
 47 let, pokladní, Horní Adršpach

9. Bc. Nikola Klikarová
 23 let, student, Dolní Adršpach

MÁME RÁDI ADRŠPACH
1. Jakub Vajda
 35 let, OSVČ, Horní Adršpach

2. Mgr. Tomáš Dimter
 48 let, šéfredaktor nakladatelství, Praha 3

3. Jaroslav Tuček
 35 let, OSVČ, Horní Adršpach

4. Mgr. Andrea Nováčková
 29 let, učitelka, Dolní Adršpach

5. Jakub Krecbach
 31 let, OSVČ, Dolní Adršpach

6. Lenka Maděrová
 57 let, kontrolorka kvality, Horní Adršpach

7. Mgr. Pavla Brandová
 37 let, fyzioterapeutka, Horní Adršpach

8. Ing. Ondřej Jirmann
 35 let, učitel, Horní Adršpach

9. Mgr. Martin Mrázek
 36 let, OSVČ, Zdoňov

Informace z radnice



Informace z radnice

Náš Adršpach
Vážení spoluobčané,
opět se přiblížil čas, kdy budeme volit nové zastupitelstvo obce. Chtěl 
bych Vám představit cíle našeho sdružení kandidátů, a také členy vo-
lební kandidátky „Náš Adršpach“:

1. Zdeněk Zatloukal - vedoucí TS Adršpach
2. Petr Fichtner - důchodce
3. ing. Petr Krupička,MBA - ředitel projekční kanceláře
4. Jaroslav Šrámek - mistr nástrojárny
5. ing. Pavel Chalupník – provozní restaurace
6. Petra Hrašová - šéfkuchařka
7. Yveta Kohlschutterová - referent
8. Lenka Zatloukalová - pokladní
9. Bc. Nikola Klikarová - studentka

Volební program:
1. Dokončení chodníku mezi Horním a Dolním Adršpachem
2. Realizace projektu výstavby nových domů u kasáren
3. Realizace multifunkčního domu „Špalek“ + obchod
4.  Obnova rybníka v Dolním Adršpachu
5. Dokončení vnějších oprav zámku-fasáda
6. Opravy obecních cest
7. Úsekové měření v obci (zvýšení bezpečnosti )
8. Vytipování dalších míst vhodných pro výstavbu rodinných domů
9. Usilovat o získání nádraží a přilehlých ploch k využití ve prospěch 
 obce
10. Podpora spolků a zájmových skupin (činnost důchodců, hasiči, 
 Jiskra, horolezecký oddíl, lyžařský oddíl apod.)
11. Navýšení příspěvku důchodcům (Vánoční posezení, příspěvek 
 osobám starším 70ti let)

Nacházíme se ve velmi náročném období plných nejistot, změn 
a zvyšování životních nákladů - růst cen energií, pohonných hmot, 
potravin atd.. To vše může ovlivnit život v naší obci – odrazit 
se na návštěvnosti ve skalách, na podpoře projektů ve městech 
a obcích, na státních i evropských dotacích. 
Všechny zmíněné aspekty mohou ovlivnit celkovou finanční situ-
aci a nastavení hospodaření naší obce Adršpach.  Chceme pokra-
čovat v rozpracovaných projektech. Podařilo se obnovit projekt 
třetí (poslední) etapy chodníku spojujícího obě části obce a jeho 
dokončením se“propojí“ Horní a Dolní Adršpach i v oblasti so-
ciálních kontaktů mezi sousedy. Je obnoven projekt výstavby no-
vých domů u bývalých kasáren,  je připraven projekt multifunkč-
ního domu Špalek,  připravuje se obnova rybníku v Dolním Adr-
špachu. Rybník je jedna z dalších věcí,  která má zásadní prioritu 
z důvodu polohy uprostřed vesnice a nedělá Adršpachu dobrou 
vizitku. Pomalu se renovuje zámek, jde o rozsáhlý projekt, kde 
i přes všechny potíže renovace postupuje. Je třeba najít koncepci, 
jak bude zámek využíván. Pod pojmem „zámek“ si lze představit 
mnoho podob. Věříme, že využití společně najdeme. Dobrým za-
čátkem by mohla být např. expozice pana Hnyka, která mapuje 
historii skal z hlediska předmětů užívaných v souvislosti s provo-
zem skal, pískovny a historie okolí.
Naším cílem je zatraktivnit i další  krásná místa v Adršpachu, vy-
budovat naučné stezky propojující jednotlivá místa, turistické cíle 

VOLEBNÍ PROGRAMY (stran které zaslaly své programy do Zpravodaje)

a tím „udržení“ vícedenních turistů.Chceme Adršpach prezento-
vat jako turistické středisko, jaké spousta z vás zná ze zahraničí. 
Je zde obrovský potenciál a je třeba ho využít.
Je nutné přemýšlet o nových možnostech,  nápadech, oprášit 
studie, které se vypracovávaly. Cílem je zpříjemnit pobyt nejen 
ubytovaným, ale také těm, kdo potřebují využít čas než se do-
stanou na skalní okruh. Opět je možné se inspirovat jinde, třeba 
i v zahraničí, na spoustě podobných míst vlastní zařízení, která 
nejen, že „baví”, ale také generují pracovní místa v obci a finanční 
prostředky. A to jen proto, že jsou na správném místě a v držení 
obce. Ta by měla být hlavním motorem při vytváření takových 
zařízení, která budou sloužit nejen místním, ale i návštěvníkům. 
Je to sice hudba budoucnosti, ovšem je potřeba dát impuls a uvést 
věci do pohybu.
Peníze, které z hospodaření vzejdou je nutné v první řadě in-
vestovat do  rozvoje obslužné infrastruktury v areálu vstupu 
a parkovišť.

Náš volební program není klasickým volebním programem. Jsou 
sice body, které mají prioritu pro přístí volební období, to je po-
psáno výše. My chceme reagovat na potřeby celé obce, využívat 
finanční prostředky z dotačních výzev, naslouchat a zpracovávat 
návrhy občanů. Věříme, že se najde dostatek dobrých nápadů, 
které by bylo vhodné využít ku prospěchu obce.

Na závěr dovolte jednu radu - volte podle svého vědomí, s vět-
šinou kandidátů se znáte, nenechte propadnout svůj hlas. Každý 
volič může ovlivnit složení nového zastupitelstva pro příští čtyři 
roky.

Sdružení nezávislých kandidátů:   
Adršpach – naše obec 

Rozhodli jsme se kandidovat do obecního zastupitelstva 
naší obce. Naše obec nám není lhostejná, dovolte, abychom 
Vás touto cestou vyzvali k účasti na letošních komunálních 
volbách do zastupitelstva obce.
Díky svému volebnímu právu, můžete samozřejmě zvolit 
koho budete chtít, a je to tak správně.
Pokud však ani Vám není naše obec lhostejná, přijďte 
k letošním volbám.
Nechceme si tímto u Vás získávat Vaši důvěru předvoleb-
ními sliby, které jsou nereálné nebo nesplnitelné. Ale bu-
deme pokračovat v rozpracovaných projektech, u schvále-
ných projektů zajistíme jejich realizaci.
Pokud se však rozhodnete nám přeci jen důvěru v těchto 
volbách projevit, budeme dělat vždy vše pro dobro naší 
obce, a proto, abychom Vás nezklamali.

Bohuslav Urban, Tomáš Koníř, Miloš Zahrádko, Jan Šprinc, 
Zdeněk Janoušek, Tomáš Kohlschütter, Zdeněk Novotný, 
David Koníř, Lenka Šádková



SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO ODPADU
PRO OBČANY ZAJISTILA OBEC ADRŠPACH,

KTERÝ PROBĚHNE DNE   26. 9. 2022
Obec má zájem na tom, aby jste měli možnost zbavit se legálně odpadu, který se nevejde do sběrných nádob (matrace, koberce, nábytek atd.) 

a odpadu, který nepatří do sběrných nádob jako např. papír, železo, plastové výrobky.

Odpad uložte u sběrných nádob (popelnice) u domů. 
Jednotlivé druhy budou uloženy u sběrných nádob

viditelně odděleně a tak, aby je  bylo možné naložit. Netvořte nepřehledné haldy odpadů.

Odpad, který se nevejde do popelnice - staré matrace (velikost max. na jednolůžko), starý nábytek maximálně do velikosti šatní skříně), koberce, atd. 
Ostatní odpad musí být v pytlích, krabicích  nebo svázaný tak, aby jej obsluha vozu mohla naložit 

– drobný odpad volně pohozený na zemi nebude posádka vozu sbírat.

Papír – noviny a časopisy dohromady pevně svázané, kartonový papír  zvlášť pevně  svázaný. 
Noviny, časopisy a kartonový papír chraňte před případným deštěm.

Železo (drobné části v sudech, kbelících atd).
Posádka naloží ručně několik tun odpadu a proto Vás tímto prosíme o dodržení pod-

mínek uložení. Dbejte prosím i o bezpečnost silničního provozu. 

Odpad připravte u sběrných nádob v 7.00 hodin.

Neodvezeme lednice, televize, elektrozařízení a nebezpečné odpady (pneumatiky). 
Svoz těchto odpadů se uskuteční ve Vaši obci dne 20. 10. 2022.

Případné dotazy ke svozu  velkoobjemových odpadů zodpoví: telefon: 491 586 038.

Správným nakládáním se všemi druhy odpadů pomáháte šetřit přírodu ve Vašem okolí.

provede ve vaší obci mobilní 
SVOZ NEBEZPEČNÝCH ODPADŮ

Dne:  20. října 2022
Stanoviště: u bývalých kasáren 15.30 - 15.40
  u zastávky ČSAD 15.45 - 15.55
  u bývalé základní školy 16.00 – 16.10
  u bývalého obecního úřadu 16.15 – 16.25

Pro občany zdarma.
Ledničky, mrazničky, televizory, monitory, ostatní elektropřístroje, monočlánky a zářivky budou odebírány ne jako odpad, 

ale na zpětný odběr. Proto je nepoškozujte a neodebírejte žádné součásti. 

JINÉ ODPADY NEŽ ZE SEZNAMU NEODEBÍRÁME! 

ODPADY NENECHÁVEJTE NA STANOVIŠTI BEZ DOZORU! VYČKEJTE NAŠEHO PŘÍJEZDU! 
ODLOŽENÉ ODPADY NEBUDOU ODVEZENY,  ALE BUDOU PONECHÁNY NA MÍSTĚ!

Přineste nám svůj odpad! Chraňte naše životní prostředí!

Tel.: 493 646 150    mob.: 606 632 232

Vybírané nebezpečné odpady:
    • oleje a tuky
    • barvy, lepidla, pryskyřice
    • rozpouštědla
    • kyseliny, hydroxidy, fotochemikálie
    • detergenty, odmašťovací prostředky
    • staré léky
    • pesticidy 
    • akumulátory (i plné)

Další odpady, které od Vás odebereme:
    • pneumatiky (osobní)
    • monočlánky
    • elektropřístroje - radia, vysavače, pračky, sporáky, atd.
    • ledničky, mrazničky
    • televizory
    • zářivky, výbojky            

Informace z radnice
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S GEOLOGEM V ADRŠPAŠSKÝCH SKALÁCH

S letními prázdninami u nás vzdělávaní neskončilo. Každý čtvrtek se celé léto ve 
skalním městě konala prohlídka skal s geologickými průvodci Geoparku Broumovsko 
Ing. Stanislavem Staříkem a Michalem Hrubým. Prohlídky byly vhodné nejen pro turisty, 
ale také pro místní, kteří rádi chtějí poznat krajinu, ve které žijí, a nahlédnout na ni 
z jiné perspektivy. Geoprůvodce návštěvníkům během asi tříhodinové komentované 
prohlídky mimo jiné prozradil, kde se ve zdejším kraji vzaly mohutné vrstvy pískovců, 
jak z nich za miliony let příroda vypreparovala labyrinty skalních měst, proč mají skály 
různé barvy a tvary, a jací živočichové obývali teplé druhohorní moře rozprostírající se 
v dávných dobách na území dnešních severovýchodních Čech. Výklad nebyl zatížený 
nepřehledným množstvím odborných informací, ale nabitý zajímavostmi o vývoji života 
a geologických zvláštnostech Polické křídové pánve.  Skupiny cca po 10 lidech průvodci 
vedli po standardním prohlídkovém okruhu a následně (pro zájemce) přes Malý a Velký 
vodopád až ke Skalní kapli, kde se s návštěvníky rozloučili.  Podle reakcí návštěvníků 
jde o zajímavé a žádané obohacení prohlídky skalního města. Za to všem odborníkům 
i zvídavým nadšencům mezi návštěvníky děkujeme. Pro nadcházející období plánujeme 
s Národním Geoparkem Broumovsko další spolupráci. V blízké době zveřejníme 
mimosezonní nabídku prohlídek na našem webu adrspasskeskaly.cz.

Janka Kuzmíková, TIC Adršpašské skály

Většina z nás má Černé jezírko spojené s Jiráskovými skalami. V tomto případě se však nejedná o to větší 
a známější na Bischofsteinu, ale o jezírko u Spáleného mlýna. Z důvodu zničené hráze to spíše vypadalo na 
zánik této drobné vodní plochy, ale vlastník pozemku LČR se s Technickými službami Adršpach dohodli 
na obnovení této plochy. Zaměstnanci TS Adršpach zbudovali novou hráz a netrvalo dlouho a Černé 
jezírko je zpět. Stojí za připomenutí, že v minulém roce byla s citem obnovena studánka pod Křížovým 
vrchem. Jsme rádi, že můžeme pomáhat vzkřísit tato místa. 

Kateřina Menšíková,
TS Adršpach, s.r.o. 

OBNOVENÍ ADRŠPAŠSKÉHO ČERNÉHO JEZÍRKA
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PRÁZDNINOVÝ PROVOZ V ADRŠPAŠSKÝCH SKALÁCH
Každý prázdninový den si našlo cestu do Adršpašských skal více 
než 3 500 návštěvníků a my jsme dělali vše pro to, aby si odvezli 
co nejlepší zážitek. Ve srovnání s minulou sezonou, ovlivněnou 
covidovými opatřeními, došlo téměř každý den k naplnění 
maximální kapacity. Díky rezervačnímu systému jsme byli schopni 
rozložit návštěvnost do celého dne mezi 8. a 17. hodinou.  
Ukázalo se, že pro příští sezónu bude třeba posunout otevírací 
dobu nejméně o hodinu. Návštěvnické zázemí tak bude k dispozici 
do pozdějších večerních hodin. Zároveň budou strážci přírody 
setrvávat déle na okruhu, zejména okolo bývalé pískovny, kde 
bohužel dochází stále častěji k porušování pravidel NPR. Z pískovny 
se po ukončení provozu skal stává nejen koupaliště, ale také zázemí 
pro hlučné večírky, příležitosti pro projížďku na paddleboardu 
nebo bikepark. Protože pohodlnost některých lidí nezná mezí, 
není výjimkou, že si někteří dojedou autem až ke vstupní bráně, 
případně na kole až přímo k jezírku. Motoristé tak porušují dva 
zákazy vjezdu. Turisté, kteří se vracejí z prohlídky unikátní přírodní 
památky, se nestačí divit. Někteří znechuceně odchází, jiní se 

inspirují. Když můžou oni, tak my taky! Jak to, tak bývá, podobná 
informace se sama šíří geometrickou řadou. Nebylo by lepší 
podpořit provozovatele místních koupališť a posílat návštěvníky 
právě tam? Situaci nepomáhají ani někteří ubytovatelé, kteří mají 
na svých webových stránkách napsáno, že „koupání na pískovně je 
možné po 18:00“ nebo přímo vybízejí k návštěvě skalního města 
po 18. hodině, čímž se vyhnou placení vstupného. Někdy jsme tak 
mohli pozorovat doslova dav, který čekal, než odejdou pokladní… 
Tímto bychom tyto provozovatele ubytování rádi požádali, aby 
zvážili šíření takových informací. Věříme, že prodloužení otevírací 
doby eliminuje porušování pravidel a bude zajištěn klid místním, 
skalám i návštěvníkům, kteří přijeli za jedinečnou přírodou nikoliv 
za vandalismem, který je k vidění snad až příliš často. 

Na závěr patří poděkování všem, co se chovají šetrně k naší přírodě.

Kateřina Menšíková, 
TS Adršpach, s.r.o.

První srpnovou neděli se mohli 
návštěvníci Adršpašských skal vrátit do 
minulosti, prohlédnout si a zažít součást 
české dopravní historie. Od konce 
padesátých let 20. století u nás autobusy 
Škoda 706 RTO vozily cestující nejen 
ve městech, ale s nadsázkou řečeno i za 

hranice všedních dnů, tedy na výlety nebo do zahraničí. Rámový trambusový 
osobní autobus dnes patří společnosti BEZEDOS, jejíž majitelé mají zálibu 
v historických autobusech. Pořádají okružní jízdy pro veřejnost, které mají 
velkou oblibu a dělají lidem radost. Kam mají páni šoféři aktuálně namířeno, 
můžete zjistit na FB profilu firmy BEZEDOS. My se budeme těšit, že opět 
zavítají do Adršpachu a provezou nás kolem skal.

Kateřina Menšíková,
TS Adršpach 

Vedle zámeckých výstavních prostor má od tohoto léta Adršpach další galerii: Chlívek. 
Je to soukromý malý výstavní prostor Karolíny „Karči“ Gemperlové (rozené– 
Krecbachové), který najdete v Havraním městě v chaloupce č.p. 108.
Galerii otevřela výstava obrazů Karla „Kokši“ Hauschkeho, legendy adršpašského lezení 
60. let. Kokša tvořil na lodích, s kterými brázdil oceán. Nyní se po letech vrátil se svojí 
ženou na Broumovsko. Pak následovala výstava obrazů mandal Kateřiny Mlčochové.
Karča pochází z Dobřichovic u Prahy, ale Adršpach je jejím druhým domovem. Víkendy 
a převážně celé léto tráví právě v chaloupce pod Třemi obry. Když budete mít cestu 
kolem, stavte se do galerie nasát atmosféru tohoto kouzelného místa, kde panuje vždy 
přátelská atmosféra. Otevírací doba je nepravidelná, ale hrníčky od Karči je možné koupit 
i v restauraci U Tošováka a v informačním centru u vstupu do skal. Karči keramika zdobí 
i naše Skalní jezírko.

Aktuálně je v galerie Chlívek k vidění tvorba výtvarnice Veroniky Podzimkové a projekt ilustrátorky Elišky Podzimkové Plešouni.cz, na 
podporu onkologicky nemocných dětí. Koupí autíčka můžete projekt podpořit i vy.
           Linda Krecbachová, TIC Adršpašské skály

ADRŠPAŠSKÁ GALERIE CHLÍVEK

JÍZDA ELEGÁNEM 
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Letos, stejně jako v předchozích sezonách, jsme měli v Adršpašských 
skalách na brigádě studenty náchodské střední školy Academia 
Mercurii. Byli s námi během letních prázdnin a pomáhali nám 
s různými činnostmi. Podávali informace u vstupu do skalního 
města, validovali vstupenky zakoupené přes online rezervační 
systém, věnovali se turistům na informačním centru, kde mohli 
uplatnit komunikaci v cizích jazycích, pomáhali s úklidem ve skalách 
a s mnoha dalšími drobnými úkoly. Z hovorů s nimi víme, že se 
jim u nás líbilo, i když byla letošní sezona velmi náročná a většinu 
prázdninových dní jsme měli naplněnou kapacitu. Doufáme, že 
praxe u nás pro ně byla zajímavá a přínosná, ale abychom nezůstali 
jen u domněnek, tak jsme studenty požádali, aby se s námi podělili 
o jejich zážitky a pocity. 

Proč jste si vybrali brigádu ve skalním městě v Adršpachu?
Jakub: „Již v minulém roce jsem byl v Adršpachu na praxi, která mě 
zaujala a bavila, takže když jsem letos dostal nabídku na brigádu, bylo 
jasné, že  sem opět zavítám.“
Ondra: „Baví mne práce s lidmi a příjemnou atmosféru podkresluje 
i krásná příroda.“

Co vás na práci nejvíce bavilo? 
Jakub: „Nejvíce mě bavilo povídání s lidmi, kteří potřebovali radu ohledně 
trasy na skalním okruhu, ale také ocenili různé alternativy, které jsme 
jim nabídli v případě, že už byly vyprodané vstupenky do Adršpašského 
skalního města.“
Ondra: „Práce s lidmi, hovoření cizím jazykem a pomoc přírodě při 
úklidu.“

Byla praxe pro Vámi studovaný obor přínosem?
Jakub: „Myslím si, že ano. Díky této praxi jsem si zlepšil komunikační 
dovednosti a také díky zahraničním turistům jsem obohatil svou slovní 
zásobu nejen v anglickém, ale také v polském jazyce.“
Ondra: „Byl jsem pouze brigádník, ovšem i to mi přineslo drahocenné 
zkušenosti.“

Naučili jste se u nás něco nového?
Jakub: „Tato brigáda mě určitě naučila mít větší trpělivost s lidmi.“
Ondra: „Samozřejmě – od zlepšení komunikace s lidmi až po 
rozeznávání toho, co je a co není pro přírodu správné.“

Překvapilo vás něco?
Ondra: „Velké množství turistů. Dává smysl, že je regulován počet osob 
na hodinu, pokud by se tyto davy návštěvníků neregulovaly, tak by nám 
z té přírody moc nezbylo.“

Zažili jste také nějaké vypjaté situace?
Jakub: „Většinou vše probíhalo v klidu, bohužel nastaly i napínavější 
chvíle, ale šlo pouze o návštěvníky, kteří neměli zakoupenou online 
vstupenku.“
Ondra: „Občas, šlo především o zahraniční turisty, kteří nechtěli 
pochopit, že vstup je regulován a na danou hodinu nebo den už nejsou 
volná místa.“

Chtěli byste na podobném místě pracovat?
Jakub: „Určitě bych něco takového uvítal, nejen kvůli krásám přírody, ale 

STUDENTI ACADEMIA MERCURII NA PRAXI VE SKALÁCH
hlavně kvůli přátelskému kolektivu, se kterým jsem mohl spolupracovat.“
Ondra: „Práce je velmi přívětivá, příroda krásná a kolektiv k nezaplacení. 
Bohužel život ve skalním městě je na můj vkus až moc monotónní.“

Vylepšili byste něco v oblasti provozu skalního města?
Ondra: „Do areálu bych zasadil více odpadkových košů a k zahození 
by nebyly také toalety přímo v areálu.“

Máte nějaký mimořádný zážitek?
Ondra: „Pár vypjatých konverzací v cizím jazyce, záchranářský 
vrtulník a občasná návštěva policie či zdravotnické služby. Prostě takový 
„normální“ den v Adršpachu.“

Co byste vzkázali návštěvníkům skalního města?
Jakub: „Určitě kupujte online vstupenky s předstihem, ať se dostanete 
do skalního města, kdy se to nejvíc hodí vám.“
Ondra: „Uklízejte si po sobě svůj nepořádek, pomůžete tím nejen 
nám ale také přírodě. A nezapomínejte že jste ve skalách hosté, tak se 
chovejte hezky, díky moc.“

Děkujeme Jakubovi a Ondrovi za odpovědi a za velkou pomoc 
během náročné sezóny.

Bohdana Fialová,
TIC Adršpašské skály

Příspěvky veřejnosti

Dobrý den, vážená paní starostko,
chtěla bych se s Vámi podělit o příjemné zážitky z návštěvy 
Adršpašských skal a Adršpašského zámku.
Dne 24. 8. 2022 jsme s manželem navštívili Adršpach. Celý 
den jsme si opravdu skvěle užili.
V Adršpachu jsme v 80. a 90. letech trávili se synem téměř 
každé prázdniny, neboť zde žili manželovi rodiče.
Návrat do Adršpachu, po dlouhých letech, nás velmi mile 
překvapil. Počínaje informačním centrem - zde např. skvělá 
čistota sociálního zařízení.
Ve skalách vzorný pořádek. Měli jsme štěstí, že v dopo-
ledních hodinách zde nebyly „davy“ turistů a my jsme si 
pořídili řadu pěkných fotografií.
Jistě není jednoduché toto vše, při tak velké návštěvnosti, 
udržovat.
Pro nás byl tento den opravdu skvělým zážitkem. Při pro-
cházce skalami jsme vzpomínali na minulá léta, prožitá 
v Adršpachu.
Věřím, že i když je nám již 70+, se budeme do Adršpachu 
pravidelně vracet.

Přeji krásné dny v nádherné Adršpašské přírodě.
S pozdravem Věra Janišová, Nymburk



Kultura

SDH Adršpach

SOPTÍCI 2022
Náš první Tábor se konal na hřišti TJ Jiskra, i když 
nám počasí moc nepřálo, děti to nezaskočilo, 
vybalily pláštěnky a gumáky a hurá do akce. 
Tábor byl zahájen slavnostním nástupem, kde 
Soptíky přivítala starostka obce Adršpach 
p. Dana Cahová. Děti byly rozděleny do 
dvou družstev – žlutí a oranžový a poté si 
vymyslely název a samozřejmě vyrobily vlajku 
družstva. Hořící pomeranče a Žlutí Hasíci 
zažili týden plný zábavy a adrenalinu. Navštívili 
jsme Centrální Hasičskou Zbrojnici v Hradci 
Králové, dále nás navštívila Policie s velice 
zajímavou přednáškou, hasiči z Meziměstí nám 
přivezli ukázat svou novou hasičskou cisternu, 
nechyběla zdravověda, lezecká stěna, ukázka 
záchrany tonoucího a jízda na lodičkách, také nás navštívil pan Ročeň a pan Vajsar a vyprávěli nám, jaké to je být hasičem a policistou.
A protože jsme hasiči tak každé družstvo mělo vyhlášení poplachu, buď ke zraněné osobě v lese, nebo ke zraněnému motorkáři 
a samozřejmě nechyběl požár.
Na posledním závěrečném nástupu byly rozdány odměny za uklizené chatky, ale měli jsme i čuníky, byly předány certifikáty 
Záchranáře, Hasiče, Policisty, Vodního Záchranáře, Lezce. Nechyběla závěrečná diskotéka a doufáme, že se za rok opět sejdeme.

 Za SDH Adršpach Veronika Thuriková 

SEZÓNA NA ZÁMKU
Podzim je za dveřmi a na zám-
ku pomalu končí sezóna (po-
kud nové zastupitelstvo neroz-
hodne jinak), bude otevřen do 
konce října. 
I přes probíhající opravy průčelí, 
byla návštěvnost uspokojivá. 
Bylo vidět, že na nádvoří přišlo 
turistů dost, ale lešení a hluk 

spojený s opravami, hodně lidí od vstupu do zámku odradilo.
Nyní již fasáda vypadá čím dál tím lépe a věříme, že příští sezónu 
bude zámek lákat k návštěvě i odpočinku. 

Otevřena je stálá výstava turistických předmětů z Adršpašsko-
teplických skal, která byla slavnostně otevřena v červnu, kdy 
panu Hnykovi vyšla i kniha Skály a lidé - lidé, kterou zde při 
příležitosti otevření výstavy podepisoval.
Každý měsíc jsme pořádali Zámecké trhy, přivítali jsme studentské 
divadlo OLDstars s představením Macbeth a v červenci proběhla 
vernisáž výstavy obrazů pana Kráčmara s názvem Himaláje a tváře 
Asie, která je prodloužena až do 25. září.
V pátek 2. září k nám přijelo Koncertní trio, ve složení dva 
klarinety a fagot. Koncert vážné hudby byl moc hezký, jen je 
nám líto, že přišlo málo návštěvníků.
Čeká nás ještě divadelní představení, na které se moc těšíme 
a přikládáme pozvánku:

Vážení přátelé,
na zámek Adršpach zavítá

přední světový chůdoherec Lennoire Montaine 
s vynikající komedií Don Quijote de la mAncha

-  nejhranějším  představením  v  Evropě.
Tuto „didaktickou klauniádu“ v režii pana Bolka 

Polívky můžete zhlédnout 
dne 30. 9. od 17:00 h v zámecké kavárně.

Ze zámku přejeme krásné podzimní dny.

Foto vlevo nahoře: Zámecké trhy, vlevo dole: divadlo OLDstars - Macbeth, foto vpravo: 
otevření expozice Petra Hnyka 



Školství

Prázdniny utekly jako voda a máme tu nový školní rok. Před 
prázdninami jsme se rozloučili s našimi předškoláky, dnes  již 
školáky, Toníkem a Terezkou, kteří nastoupili na základní školu 
v  Adršpachu, a Sašenkou, která si vybrala školu v Teplicích nad 
Metují. V prostorách zahrady jsme uspořádali pro děti ze školky 
i ze školy Zahradní slavnost, kde naši přeškoláci byli pasováni na 
školáky a školní prvňáčci na čtenáře. Na programu bylo divadelní 
představení od dětí ze základní školy a kratičké hudební vystou-
pení dětí ze školky. 
Začátkem září jsme přivítali nové děti a to Kačenku, Hliba, Matěje 
a Olgu, kteří si na školku pomaličku zvykají a během roku se k nám 
přidají ještě Olivka, Toník, Anetka a Standa. Takže tu je a bude 
veselo, protože drobečků tu stále máme jak po ranní svačince.
Dětem jsme pro pobavení položili pár otázek týkajících se naší 
školky a vy se teď můžete pobavit jejich milými odpověďmi.

1. Jaké jsi měl(a) prázdniny a kde jsi byl(a) na dovolené?
Matyášek: ,,Tak to už nevím, jaké byly, ale byl jsem na Slovensku. Tam 
jsem se houpal a pak jsme se tam ještě koupali a opékali.”
Natálka: ,,Měla jsem dobré prázdniny. Byla jsem Pod Kopcem, kde byl 
obrovský bazén, skvělý pokoje a já a Hynďa jsme měli svůj pokoj a taky 
své lampičky, postele, šuplík, otvor na knížky a dlouhý šuplík na oblečení, 
kde jsem měla deku a Hynďa ne.”
Hyneček: ,,Dobrý, byli jsme Pod Kopcem a tam bylo takový autíčko, co 
se mi moc líbilo.”
Bětuška: ,,Dobrý, byla jsem v Kanadě, tam jsme viděli medvědy a jeli 
jsme do „Kedáry“ a tam jsme stanovali.”
Edík: Byli jsme jenom v Olomouci a tam jsme chodili jenom do města 
a na zahradu.
Miky: Jel jsem s tátou jednou na jelena a musel jsem mu s ním pomáhat. 
Měl dvě kila!
Eliška: Hezký, přijeli jsme za Michalem co má koně. Tam byla Andrejka 
a já jí pomáhala krmit štěňátka a potom mě vzala jezdit na koni.
Nikolka: Dobrý, byla jsem s dědou a babičkou náchodskou a Michalem 
v Polsku, kde mi babička dovolila si koupit zpívající panenky. Ještě jsme 
předtím byli v Egyptě, kde jsme se koupali.
Radimek: Dobrý, byl jsem u tety. Tam jsem spal s Nikolkou a byli jsme 
se dívat na závod balónů.

2. Těšil(a) jsi se do školky a na co nejvíce?
Matyášek: ,,Ne, protože se mi chce spinkat, jsem unavenej. Těšil jsem se 
na to, že budu vyrábět a stavět z kostek.”

Natálka: ,,Joóóó. Nejvíce na kreslení a školní úkoly.”
Hyneček: ,,Jo těšil, nejvíc na to, že až budu v herně, budu policajt.”
Bětuška: ,,Jo, nejvíc na hraní.”
Eda: ,,Já jsem se těšil nejvíc na hrací den, ale úplně ze všech věcí.”
Miky: ,,Těšil jsem se, že si tady budu hrát s kamarády a že si tady budu 
cvičit a učit.”
Eliška: ,,Jo, nejvíc na hrací den a taky na to, že si tam můžu hrát.”
Nikolka:  ,,Jo, protože jsem se těšila až tu budem něco vyrábět.”
Radimek: ,,Ne, protože sem moc nechci, je to nuda tady spát. Nejvíc 
jsem se těšil na kostky a hrací den.”

3. Co máš ve školce nejvíc rád(a)?
Matyášek: ,,Že si tu můžu hrát, malovat a vyrábět.”
Natálka: ,,Vyrábění a hrací den.”
Hyneček: ,,Když je hrací den.”
Bětuška: ,,Malování a vyrábění.”
Eda: ,,Zahradu a hernu, ale nejraději dělám s Jankem hlouposti, když 
se nedíváte.”
Miky: ,,Že si tady můžu hrát.”
Eliška: ,,Že si můžu s dětmi hrát a vyrábět mě taky baví.”
Nikolka: ,,Mám tu ráda kostýmy a vyrábění.”
Radimek: ,,Ty kostky, vojáky a letadýlka.”

4. Co naopak ve školce rád(a) nemáš?
Matyášek: ,,Že se musím snažit být hodnej.”
Natálka: ,,Nemám ráda, když něco musím vyrábět a bez toho nemůžu 
jít do herničky. Tohle nesnáším.”
Hyneček: ,,Když si hraju a někdo mě zlobí, třeba Milošek.”
Bětuška: ,,Chodit do lesa.”
Eda: ,,Když tady je Matyáš a bouchá mě a strká, to úplně nesnáším, 
když to někdo dělá.”
Miky: ,,Nevím, mám rád všechno.”
Eliška: ,,Když děti moc křičí.”
Nikolka: ,,Kuchyňku, protože tam není moc místa a musím jí uklízet. To 
je potom nuda.”
Radimek: ,,Když se někdo hádá nebo mi někdo něco boří.”

Věřím, že vás odpovědi našich dětiček pobavily. Jménem celé 
mateřské školy Adršpach se s Vámi loučím a budeme se opět 
těšit v dalším čísle Adršpašského zpravodaje, kde Vás budeme 
informovat o různých výletech, plavání a dalších akcích, kterých se 
s naší školkou budeme účastnit. A že jich nebude málo! 

Lea Vavřenová, učitelka MŠ

ZE ŽIVOTA NAŠÍ ŠKOLKY…



Školství

ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLIČKY
Po ukončení školního roku 
výlety tříd do Jizerek a Úpi-
ce, tradičním běhu pod Křižá-
kem, zpívání ve zdoňovském 
kostele, dojemném rozlou-
čení s odcházejícími páťáky 
a přivítáním budoucích prv-
ňáčků na vydařené Zahradní 
slavnosti, se naše školička po-

čátkem letních prázdnin zcela neuzavřela, nýbrž celý týden umož-
nila popustit uzdy fantazie všem lačným malým výtvarníkům v pří-
městském kempu. 
Aby se i po prázdninách dětem ve škole líbilo a cítily se tam dobře, 
připravily jsme jim na zahájení školního roku překvapení. Chodby, 
včetně schodiště, se zazelenaly loukami a malebnými liniemi kra-
jiny. Vše se zrodilo na popud paní učitelky Martinovské, která si 
měla v plánu vymalovat spolu s páťáky ve své třídě. Paní ředitel-
ka pak tento nápad vylepši-
la pro celou školu. Všechny 
učitelky si tak v přípravném 
týdnu zahrály na malíře, 
připravily dětem podklad 
a děti samy si v prvních zá-
řijových dnech pomalovaly 
louky a hory svými kresbami.  
Kéž je náš letošní školní rok 
stejně hravý a malebný, jako 
naše školička.            Daniela Mikešová

PRÁZDNINOVÝ REPORT ZE SKI ADRŠPACH
Se začátkem prázdnin jsme přerušili pravidelné 
úterní a páteční tréninky, ale nezaháleli jsme. 
Čekalo na nás týdenní soustředění v Jablonci 
nad Nisou. Zázemí jsme měli v lyžařském 
areálu Kolečko nad jabloneckou přehradou, 
kterou jsme k vodním radovánkám a sportům 
(plavání, paddleboard i skoky) využívali 
každý den, Ovšem zdaleka jsme netrávili dny 
u vody. Plnili jsme tréninkový plán, který byl 
nabitý během, výšlapy, obratnostmi, hrami 
a soutěžemi, výlety na kole, posilováním, jógou 
i kolečkovými bruslemi. Zvládli jsme turnaje 
v softballu, orientační běh i závod v duatlonu 
(běh, kolo). Navštívili jsme 3 rozhledny 
(Nisanku, Bramberk a Slovanku), ze kterých 
jsme se mohli kochat krásným výhledem na 
Jizerské hory s dominantou Ještědu.
Ze soustředění jsme odjížděli plni společných 
zážitků a spokojeni z odvedené „práce“…. 
s bonusem krásného počasí.
Děkujeme za finanční podporu TS Adršpach.
Těšíme se na naše další sportovní a zábavné 
výzvy :-)
                                                                                 

 SKI Adršpach z.s.



Distribuční místa Adrpašského zpravodaje:  
H.  Adršpach: Obecní úřad, D.  Adršpach: Infocentrum, Zámek Adršpach.
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Další informace a akce

721 785 689
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30. 9. 2022 od 17 h
Zámek Adršpach Vstupné 100 Kč

Zámek Adršpach
Vás srdečně zve na

výstava potrvá 
do 25. 9. 2022 

VÝSTAVA
OBRAZŮ
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